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Pan 

Władysław Kosiniak-Kamysz 

Minister Pracy i Polityki Społecznej 

Interpelacja                      

w sprawie przyszłości chronionego rynku pracy 

Szanowny Panie Ministrze! 

Tak bardzo doświadczane ostatnimi zwolnieniami z pracy środowisko 
niepełnosprawnych pracowników z rynku chronionego - a także ich pracodawcy, obawiają 
się, że nasz rząd podjął jakąś cichą, acz - zda się, bardzo nietrafną, decyzję co do „wygaszenia" 
istnienia zakładów pracy chronionej w Polsce. 

W zw. z powyższym napływają do mojego biura prośby abym zwrócił się do 
ministerstwa z oficjalnymi zapytaniami: 

1. Jaką  przyszłość  i jaką  rolę  w zatrudnianiu  ON widzi  Biuro  Pełnomocnika i 
Ministerstwo Pracy dla chronionego rynku pracy w Polsce? 

2. Czy ZPChr mają jeszcze istnieć, a jeśli tak to jaki mają mieć charakter - firm 
konkurencyjno-zyskownych czy też społeczno-socjalnych? 

3. Ile ZPChr, wg strategii rządu, ma istnieć w przyszłości i ile zatrudniać ON, i z jakimi 
schorzeniami/stopniami niepełnosprawności? 

Panie Ministrze, wracając do Pana odpowiedzi na moją interpelację nr 25472 
chciałbym podkreślić iż to, że więcej ON pracuje poza rynkiem chronionym wynika z 
oczywistego faktu iż pracodawcy z rynku otwartego mają takie same lub dużo wyższe 
wsparcie z tytułu zatrudniania tych osób przy żadnych lub b.małych obowiązkach 
dodatkowych wobec tych pracowników i wobec PFRON - ukazuje to poniższe zestawienie 
(dla przejrzystości pracodawców z rynku otwartego RO podzielono na trzy zasadnicze 
sektory]. 



 Sektor 1 -

firmy 

zatrudniając 

edo24 

pracownikó w 

Sektor 2 -firmy 

zatrudniające 

powyżej 25 

pracown. 

osiągające 6% 

wskaźnika 

zatrudn.ON 

Sektor 3. -

Zakłady Pracy 

Chronionej 

Sektor 4 -firmy 

zatr. pow. 25 

pracown. nie 

osiagające 6% 

wzon tj. 

ulga 

podatk. na 

PFRON 

1. Wsparcie dla pracodawców z tytułu 

zatrudniania ON (art.26a dofinansowanie 

do wynagrodzeń lub art.21 ulga za 

zatrudnianie*) 

    

a według stopni niepełnosprawności    **) 

 znaczny 1800 1800 1800 1583 

 umiarkowany 1125 1125 1125 1583 

 lekki 450 450 450 1583 

 znaczny ze schorzeniem specjalnym 2400 2400 2400 6322 

 umiarkowany ze schorzeniem specjalnym 1725 1725 1725 4749 

 lekki ze schorzeniem specjalnym 1050 1050 1050 1583 

b całkowita wartość dofinansowania nie 

może przekroczyć 75 % kosztów płacy 
TAK TAK TAK 

NIE 

DOTYCZY 

c ustawowy obowiązek terminowej wypłaty 

wynagrodzeń i należnych danin publiczno-

prawnych 

TAK TAK TAK NIE 

d obowiązek przekazywania wypłaty na 

konto bankowe 
TAK TAK TAK NIE 

e możliwość uwzględniania 5 schorzeń 

specjalnych przy obliczaniu zwiększonego 
dofinansowania. 

TAK TAK TAK 
NIE 

DOTYCZY 

f możliwość uwzględniania aż 16 schorzeń 
szczególnych przy obliczaniu obniżonego 

WZON 

NIE 

DOTYCZY 

NIE 

DOTYCZY 

NIE 

DOTYCZY 
TAK 

2. Wsparcie wg art.26 ustawy- możliwość 

zwrotu kosztów: 
    

a adaptacji pomieszczeń zakładu pracy do 
potrzeb osób niepełnosprawnych 

poniesionych w związku z przystosowaniem 
tworzonych lub istniejących stanowisk pracy 
dla tych osób; 

TAK TAK  TAK TAK 

b adaptacji lub nabycia urządzeń 

ułatwiających osobie niepełnosprawnej 

wykonywanie pracy lub funkcjonowanie w 

zakładzie pracy; 

TAK TAK  TAK TAK 

   c zakupu i autoryzacji oprogramowania na 
użytek pracowników niepełnosprawnych 
oraz urządzeń technologii wspomagających 
lub przystosowanych do potrzeb 
wynikających z ich niepełnosprawności; 

TAK TAK     TAK TAK 

d rozpoznania przez służby medycyny pracy 

potrzeb, 
TAK TAK TAK TAK 

3. Możliwość ubiegania się o wsparcie i o 

bezzwrotną pomoc publiczną w wysokości 

nieprzekraczającej limitu de minimis tj. 200 

tys. Euro w ciągu kolejnych trzech lat 

TAK TAK TAK TAK 

*Ustawa   z  dnia   27  sierpnia   1997  r.   o    rehabilitacji  zawodowej  i  społecznej   oraz  zatrudnianiu   osób 

niepełnosprawnych (tj. Dz. U. 2011 r. Nr 127 poz. 721) 

**Kwota ulgi we wpłatach na PFRON na dzień 28 sierpnia 2014r, 



Panie Ministrze, po przedstawieniu powyższych chciałbym poznać Pana stanowisko o 
ww. i uzyskać kolejne odpowiedzi: 

Czy po analizie ww. p. Minister podziela początkowe stwierdzenie iż to, że w 
chwili obecnej więcej ON pracuje na rynku otwartym wynika z faktu iż 
pracodawcy ci mają takie same lub dużo wyższe wsparcie z tytułu zatrudniania 
tych osób przy żadnych lub b.małych obowiązkach dodatkowych wobec tych  
pracowników i wobec PFRON? 

Czy zauważa Pan, że tylko ZPChr oraz w ograniczonym zakresie Sektor 2 łożą na 
PFRON? 

Czy zauważa Pan, że zatrudnianie ON na rynku otwartym jest kosztowniejsze dla 
budżetu PFRON niźli zatrudnianie na rynku chronionym?  

Czy podziela Pan stanowisko, że dalsze 'odwracanie się ministerstwa plecami' od 
rynku chronionego jest działaniem samowyniszczającym i skierowanym przeciwko 
zatrudnianiu najsłabszych grup ON w bezpiecznych i godnych warunkach pracy?  

Czy rząd zauważa związek przyczynowo-skutkowy pomiędzy zmniejszającymi się 
obecnie wpływami do PFRON z tytułu wpłat obowiązkowych, a malejącą liczbą 
ZPChr? 

Czy rząd podejmie działania by zahamować trwający już dobrych kilka lat trend 
likwidowania czy też pozbywania się przez pracodawców statusu ZPChr? 

Czy rząd planuje lub czy już podjął jakiekolwiek działania zachęcające 
pracodawców do zakładania ZPChr i zatrudniania ON na rynku chronionym?  

 


